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Napirenden: 

A családvédelem 
Ülést tartott a Magyar Nők 

Országos Tanácsa 
Csütörtökön a Parlament zat a gyermeknevelés na-

vadásztermében ülést tartott gyobb társadalmi támogatá-
a Magyar Nők Országos Ta-
nácsa. 

Dr. Zsögön Éva egészség-
ügyi miniszterhelyettes tájé-
koztatta az Országos Nőta-
nácsot a Minisztertanács né-
pesedéspolitikai határozatá-
val kapcsolatos időszerű fel-
adatokról. A Mirysztertanács 
rendeletében rögzített rövid 
távra szóló feladatokkal 
kapcsolatban beszámolt az 
Egészségügyi Minisztérium-
nak a határozat végrehajtá-
sáért tett eddigi intézkedé-
seiről. Elmondta, hogy meg-
kezdték az egészségügyi ap-
parátus felkészítését a hatá-
rozatból adódó feladatok el-
látására. 

Ezt követően Erdei Lász-
lóné, a Magyar Nők Orszá-
gos Tanácsának elnöke tar-
totta meg referátumát. Be-
vezetőben hangsúlyozta: szo-
cialista társadalmunk lénye-
gebői következik, hogy a nő-
politika. a családpolitika a 
társadalom életének és ér-
deklődésének előterébe ke-
rült. 

A továbbiakban megálla-
pította: Szocialista társadal-
munk az eltelt 28 esztendő-
ben olyan életbiztonságot te-
remtett, amely alapvető fel-
tétele a családalapításnak, és 
a gyermekek felnevelésének. 

sáért, a nők, az anyák és a 
születendő gyermekek egész-
ségvédelméért, a családért 
látott napvilágot. Az intéz-
kedések további segítséget 
nyújtanak a nők kettős hi-
vatásának betöltéséhez. A 
gyermekgondozási segély 
összegének növelése, a csa-
ládos anyák fizetett szabad-
ságának emelése, a gyermek-
gondozási táppénzrendszer 
kiterjesztése, és más intéz-
kedések hozzájárulnak majd 
a társadalmi közfelfogás 
megváltozásához, s az eddi-
gieknél jobban megbecsülik 
a gyermeket nevelő szülőket, 
erősítik a család belső har-
móniáját is. 

Erdei Lászlóné ezután ki-
tért arra, hogy a Nőtanács 
nagy értéssel veszi tudomá-
sul a család- és nővédelem, 
a korszerű családtervezés 
feltételeinek javulását. Ta-
pasztaljuk — mondotta —, 
hogy az egészségpolitikai fel-
adatok megjelölésekor figye-
lembe vették a család- és 
nővédelmi tanácsadó hálózat 
továbbfejlesztésére tett ja-
vaslatainkat is. A megkö-
tendő házasságok meggon-
doltságát, tartósságát és az 
érkező gyermekek egészségét 
szolgálja a fiatal házasulan-
dók számára kötelezővé tett 

A népesedéspolitikai határo- részvétel családtervezési-há-

zassági tanácsadáson. A há-
zasulandók orvosi vizsgálata 
és felvilágosítása megelőzhe-
ti a meddőséget, illetve elő-
segítheti időbeni felismeré-
sét és gyógyítását. 

Kitért az anyák társadal-
mi megbecsülésének jelentő-
ségére. Hangsúlyozta: a kis-
mamák, a gyermekes anyák, 
a szülők és a népes családok 
tiszteletét, megbecsülését, a 
közszellem és a mindennapi 
emberi kapcsolatok termé-
szetes alkotóelemévé kell 
tenni. 

— Rendkívül fontos — 
mondotta —, hogy ez a tisz-
telet és megbecsülés a 
konkrét helyi gazdasági, szo-
ciális és egyéb intézkedések 
mellett a magatartásban 
is kifejezésre jusson. A Ma-
gyar Nők Országos Tanácsa 
a jövőben is részt kér és 
vállal abban, hogy körülte-
kintő figyelem és gondosko-
dás fogadja minden terüle-
ten a kismamákat, az anyá-
kat. 

Erdei Lászlóné végül alá-
húzta, hogy a Magyar Nők 
Országos Tanácsa erejéhez 
mérten segíti a kormány né-
pesedéspolitikai határozatá-
nak ismertetését, végrehajtá-
sát. A kormányintézkedések 
megvalósítása széles körű 
összefogást, figyelmet, nagy 
aktivitást ás odaadást kíván 
az állami és társadalmi szer-
vektől. A Magyar Nők Or-
szágos Tanácsa azt vár ja 
minden érdekelt szervtől, fó-
rumtól, hogy a maga terüle-
tén odaadással munkálkodik 
a határozat megvalósításán, 
a következetes végrehajtá-
son, 

A vitában számosan szó-
laltak fel. Véleményt mon-
dott Bácskai Mihályné, a 
szentesi gimnázium taná-
ra is. 

Szegedi tájakon 
A magyar mezőgazda- nak. 1972 végén magas szint- következtében gycrsabb lett 

ság erényei és ered- re emelkedett a termelés, mi a felfutás, mint amire szami-
ményei gyarapodnak, tagadás, az 1975-re tervezett tottak például a serteste-

Könnyen igazolni lehet ezt sertéshús-értékesítés szintjét nyésztésben nem számolták 
a tételt, elég csak az idei érték el a mezőgazdasági azzal, hogy 1972 vegére mar 
esztendő tanulságait és sike- nagyüzemek. Ám. igen soká- várható közei millió ser-
reit felsorakoztatnunk, pél- ig tartó száj- és körömfájás tés meghizlalasa és a hus-dául ázt, hogy búzából a 
hektáronkénti termésátlag 
34,7 mázsa volt az ország-
ban. Régen, mondjuk egy 
évtizeddel ezelőtt még ál-
modni se nagyon mertünk 
ilyen magas „európai" ter 

pusztította az állományt, s ipar fejlesztése, a feldolgozó 
ez az idei évben az ellátás- kapacitás bővítése nem volt 
ban megmutatkozott. A szinkronban ezzel. Ismerete-
nagyüzemek kilábaltak eb- sek az elképzelések. így töb-
ből a bajból, és szerencsére bek között a Szegedi Szalá-
a termelő kedv nem csök- migyár rekonstrukciójára I 
kent, mostanára az előző milliárd forintot költ az or-

mésátlagokról, s az utóbbi évihez hasonló állományt szág. Bár több helyen épül 
öt esztendőben egyre-másra alakítottak ki. Ez azt is je- húsfeldolgozó stb., mégis né-
rekordokkal fizet a föld. S lenti, hogy húsfélékből az hány évig a hústermelés és 
ami szűkebb púrtr iánkban ellátás kiegyensúlyozottabb, a feldolgozás közötti i bizo-
sem kéli szégyenkezni, hi- jobban igazodik az igények- ^ e i i e n tmondás megma-
szen ezen a nyáron 33,8 má- hez, mennyiségileg és minő- többek között 
zsás hektáronkénti termésát- ségileg kedvez a vásárlók- r a a e z e r T 1 0 0 0 6 1 4 K O Z ° " 
lagot takarítottak be Csöng- nak. Ez azonban nem jelen- szukseges nemcsak az elő-
rad megyében. Az első lé- ti azt, hogy a sertésprogram állat exportálása, de a hazai 
nyeges és sarkalatos pontja megvalósításával országosan, kapacitás alaposabb kihasz-
tehát a magyar nagyüzemi s itt a szegedi tá jban is ne á l á több m űszakú üze-
mezőgazdaság eredményei- lennének problémák. Két- n a l a s a - 1 0 0 0 m u ! , z d K U u z e ' 
nek és stabilitásának, hogy ségtelen, a sertésprogram 
nemcsak egyes tájakon, e d d i g b e v á U o t t a a h o z z á fű -
egyes kultúrákban, és egyes , 
üzemekben rendelkezik az z o t t remenyeket. Nem 
élvonalra jellemző adottsá- miatta szégyenkezni. nem 
gokkal. hanem egyöntetűen kell ra j ta változtatni, de el-
valamennyi tájon, jó néhány engedhetetlenül az intenzív 
kulturaban es nagyon sok . 
üzemben. Egyben ez a tar- l e r m e I e s 

tós, jó eredmények további szükséges. A 

kell 

szorgalmazása 
szakosított te-

záloga is. 
Kétségtelen, hogy az idén 

a kíméletlen, aszályos időjá- . . . . , , 
rás ellenére szép sikereket t a r t a s l rendszereket menet-

lepek nagy számban épül-
tek, helyesen, ám, a sertés-

ért el. és ér el a mezőgazda-
ság. Ez természetesen több 
tényező együttjátszása kö-

közben kellett kialakítani, 

meltetése. 
A zöldség- és gyümölcselló-

tásban az idén, bár vannak: 
pozitív tendenciák, nincs 
olyan fokú előrehaladás, 
amit a közvélemény el tud-
na fogadni. Magyarázkodni 
lehet; a májusi aszály, a bo-
gyós gyümölcsöket, a kajszi 
barackot sújtotta, az augusz. 
tus—szeptemberi aszály pe-
dig a zöldpaprikát, fűszer-

eltanulni a takarmányozást P a P r i k á t . é s burgonyát, ami 
stb., ami időleges problémá- természetesen nem múl t el 

w u m d ^ - - - eevértel- nyomtalanul. A mi vidékün-
vetkeztében lehetséges, kezd- k a t o k o z o U - M a r a e g y e r t e i

 k í i n „ a o v n n =- n v r t m ~ , 
művé vált távlatban csak k o n s a j n o s nagyon is nyomot 
4 - 5 tartási rendszer jó. ép- h a g y o t t - Néhány közös gaz-
pen ezért az elkövetkezendő d a s a g b a n a P i r ° s arany, a 
időkben csak azok a tartási tój k i n c s e « reménye 3 - 5 

ve a mezőgazdaság műszaki, 
technikai bázisától, a szövet-
kezeti tagság lelkiismeretes, 
példaadó munkájáig. 

Közeleg az év vége, ilyen-
kor érdemes és talán elen-
gedhetetlen is a számvetés. 
Az eredmények és az eset-
leges hibák köteleznek, hogy 
az elkövetkezendő években 
még egyenletesebb termelést, 
ezt követően bőséges ellá-
tást garantáljon a 
élelmiszer-gazdaság. A nö. 
vénytermesztési sikerek mel-
lett az állattenyésztés is egy. 

rendszerek számíthatnak ál- millió forintos terméskiesést 
lami támogatásra, amelyeket o k o z o t t " T é n y ' h o g y a z ö l d ' 
a minisztérium ajánL s é g - & gyümölcsellátással 

kapcsolatos törekvések nem 

Sa mi vidékünkön Is valósultak meg maradéktala-
napirenden szerepelt , 
többször, hogy azok a 

közös gazdaságok, amelyek 
magyar nagy fába vágták a fejszé-

jüket, azaz megépítették a 
többezres sertéskomplexu-

re inkább kitesz magáért. Ez mokat, bizony pénzügyileg 
várható volt, az a céltuda- nem kerültek valami rózsás 
tos munka, állami támogatás, helyzetbe. Szinte hónapról 
ami az elmúlt években ebbe „ , . . . 
az ágazatba invesztálódott, h o n a p r a n o t t 3 2 épitoanya-
mostanra termi gyümölcsét. g ° k a r a , menetközben is 
A szakosítot telepek üzemel- változott a tervezés, s a vé-
nek, és ma már megint „bő- gén pénzügyi gondok kelet-
viben" vagyunk a sertéshús-

Egy kis segítség. . : 

A KISZ KB ülése 
Csütörtökön ülést tartott a 

Magyar Kommunista I f júsá-
gi Szövetség Központi Bi-
zottsága. \ tanácskozáson — 
amelyen részt vett Jakab 
Sándor, az MSZMP Közpon-
ti Bizottságának osztályveze-
tője is — a X. világifjúsági 
és diáktalálkozón részt vett 
magyar küldöttség tevékeny-
ségéről tárgyaltak. 

Dr. Maróthy László, a 
KISZ Központi Bizottságá-
nak első ti tkára beszédében 
rámutatott : a X. Berlini Vi-
lágifjúsagi és Diáktalálkozó 
az utóbbi évek legnagyobb 
szabású, legjelentősebb és 
egyik legsikeresebb nemzet-
közi ifjúsági rendezvénye 
volt A találkozó sikere iga-
zolta, hogy az antiimperialis-

ta szolidaritás, a béke és a 
barátság eszméi alkalmasak 
a legszélesebb ifjúsági tö-
megek mozgósítására. A ma-
gyar küldöttség tevékenysé-
gével hozzájárult az impe-
rialistaellenes egység meg-
szilárdításához, tovább erő-
sítette a szocialista országok 
testvéri összeforrottságát, a 
kommunista ifjúsági világ-
mozgalom egységét, vala-
mennyi haladó, demokra-
tikus, imperialistaellenes erő 
összefogását. Delegációnk 
valamennyi tagja a szocia-
lizmus ügye felkészült pro-
pagandistájának bizonyult, 
bátran és felkészülten vál-
lalták a vitát a velünk el-
lentétes nézeteket vallókkal. 

Átadták 
a Juhász Gyula-díjakat 

A Szakszervezetek Csong-
rád megyei Tanácsának El-
nöksége egy évtizeddel ez-
előtt, 1963-ban alapította a 
Juhász Gyula-díjat. Azóta 
minden évben a Szegedi 
Nemzeti Színház három-há-
rom kiváló művészének ad-
ták át Tápot Antal szob-
rászművész emlékplakettjét 
és a vele járó pénzjutalma-
kat. Eddig összesen 30 mű-
vész kapta meg a díjat, 
magas színvonalú alkotó 
munkája elismeréseként 

AZ idei, jubileumi díját-
adó ünnepséget tegnap, csü-
törtökön délután rendezték 
meg az SZMT Eszperantó 
utcai székházában. Tápai 
Antal emlékplakettjét és az 
5—5 ezer forintos pénzjutal-
mat Bor József rendező és 
Gregor József operaénekes 
kapták. A bensőséges ün-
nepségen, amelyen részt vett 
a megyei pártbizottság kép-
viseletében dr. Sebe János, 
osztályvezető-helyettes, Ju-
hász József, az SZMT vezető 
titkára és Forgó Pál, a vá-
rosi tanács művelődésügyi 
osztályának vezetője, a szín-
ház és az SZMT Elnökségé-
nek képviselői, Turai Zoltán, 
az SZMT titkára köszöntötte 
a kitüntetett művészeket, és 
méltatta érdemeiket. 

Bor József a Nemzetközi 
Szakszervezeti Néptáncfesz-
tivál megrendezéséért, a ze-
nés darabok igényes rende-

és mintegy 8 százalékos 
volt a zöldség és gyümölcs 
fogyasztói árszintemelkedé-
se. Egyetlen megoldás kínál-
kozik, hogy a már tapasz-
talható pozitív tendenciákat 
felhasználva, a mezőgazdasá-
gi nagyüzemekben a tömeg-
szerű, olcsó termelés előállí-
tására törekedjenek. A pia-
cot csak így lehet szabá-
lyozni. Sajnos, nem vált be 

keztek, ezért több helyen el- a z importáru, a behozott 
lenhatást váltott ki a ser- zöldpaprikát a fogyasztók 
tésprogram. Több intézkedés n e m kedvelték meg, nem 
született. rövid időn belül elégítette ki a vásárlók igé-
várható, hogy ez az ügy le- nyeit. Éppen ezért újabb, á t -
kerül a napirendről, mert f°góbb intézkedésekre van 
egyértelműen közös és első- szükség, a termelés, forgal-
rendű célunk, hogy ezeken mazás és értékesítés szférá-
az ú j telepeken teljes kapa- jában, ezért a közeljövőben 

j citással megkezdődjön a ter- kormányzati intézkedéseket 
melés és minél intenzíveb- hoznak a zöldség-gyümölcs-
ben, megfelelő szakgárdával, termesztés meggyorsítására. 

zői megformálásáért kapta a 
díjat. Három éve, amióta a 
Szegedi Nemzeti Színháznál 
dolgozik, elsősorban a köny-
nyűzenés darabok rendezői 
megoldásaival, ú j színt ho-
zott a szegedi színházi élet-
be. Ugyancsak három éve 
rendezője a néptáncfeszti-
válnak, amelynek azóta to-
vábbfejlesztette művészi 
programját . 

Gregor József kimagasló 
operaénekesi teljesítményei-
ért, az 1972—73-as színházi 
évadban Verdi Falstaff cí-
mű operája címszerepének 
megformálásáért részesült a 
kitüntetésben. Évtizedes sze-
gedi tevékenységé alatt sok 
hívet szerzett az operának 
és az oratóriuméneklésnek. 
Kiváló művészi munkája a 
megye határain túlra is ki-
terjed, nemcsak színpado-
kon, hanem a rádió és a fil-
harmónia koncertjein is si-
kerrel népszerűsítette a ze-
neirodalom remekeit. Az el-
múlt , évad legemlékezete-
sebb énekesi és színészi 
alakítása az ő nevéhez fű-
ződik, ezt a művészi mun-
kát ismerik el a díjjal. 

Az idei Juhász Gyula-di-
jakat Oláh Mihály, a Szak-
szervezetek Csongrád me-
gyei Tanácsának elnöke 
nyújtotta át a művészeknek, 
majd Bor József mondott 
köszönetet az elismerésért. 

Ezért pénzügyi támogatást 
kapnak részben, hogy az el-
maradt beruházásokat befe-
jezzék, vagy egy-egy beren-
dezést kicseréljenek, nem 
utolsósorban legyen anyagi 
erejük tenyészanyag vásárlá-
sára. 

A termelés és feldolgozás 
között is tapasztalható némi 
ellentmondás, mégpedig ép-
pen az eredményes munka, a 
mezőgazdasági nagyüzemek 
megerősödése és intenzív 
termelése következtében, a 
szakosított telepek üzemelése 

A szegedi tájon ez az 
év is sikereket hozott. 
A növénytermesztés, 

a szőlőtermesztés és az állat-
tenyésztés is megtermi a ma-
ga forintjait . Rendeződnek 
állami segítséggel azok a ké-
nyes problémák, amelyek 
pénzügyileg jó néhány neves 
termelőszövetkezetet nehéz 
helyzetbe hoztak. A tapasz-
talatok, s a magyar mező-
gazdaság irányításának 
szinkronja tehát biztosíték 
arra, hogy a jövő években az 
élelmiszer-gazdaság tovább 
fejlődjön. 

Sz. Lukács Imre 

Az algériai miniszter 
látogatása 

A hazánkban tartózkodó 
algériai delegáció — élén 
Abdel Káder Zaibek köz-
munkaügyi és építési mi-
niszterrel — Bondor József 
építésügyi és városfejlesztési 
miniszter társaságában — 
csütörtökön délután felke-
reste a pécsi Pollack Mihály 
műszaki főiskolát. A vendé-
geket Juhász Jenő főigazga-
tó fogadta, és tájékoztatta a 

város legfiatalabb felsőokta-
tási intézményének munká-
járól. Az algériai miniszter 
ugyanitt találkozott és elbe-
szélgetett a pécsi Pollack 
Mihály építőipari szakkö-
zépiskolában tanuló tizen-
egy ösztöndíjas algériai di-
ákkal, akik ebben a ' tanév-
ben fejezik be tanulmányai-; 
kat. (MTI) 


